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Výzkum

Po letech stížností na nedostatek peněz a odliv mozků mají čeští vědci naději, která se na první pohled jeví až
pohádkově.
Evropská unie by do léta měla odsouhlasit 14 miliard na pět výzkumných parků, které mají vyrůst v okolí Prahy, Brna a
Ostravy. Za bruselské miliardy tak vzniknou například nejlepší superpočítač ve střední Evropě, biomedicínské centrum
vyvíjející umělé srdeční chlopně a cévy nebo středisko vyvíjející prototyp bezpečnějšího a výkonnějšího jaderného
reaktoru nové generace.
„Pro českou vědu je to určitě značná příležitost. Bude ale problém sehnat lidi. Kde by se taky vzaly ty davy vědců, které
centra budou potřebovat,“ říká předseda Akademie věd ČR Jiří Drahoš.
Kromě očekávaných 14 miliard na pět vědeckých center už Brusel koncem dubna schválil sedmimiliardovou dotaci na
stavbu nejvýkonnějšího laseru ELI v Dolních Břežanech u Prahy. Celkem tak v Česku vyroste center šest za 21 miliard
korun. Dohromady tedy jde o jeden z největších projektů, na jaké Brusel v Česku přispěl.
Nově vznikající parky se ale budou muset vypořádat s tím, jak sehnat dostatek kvalitních vědců. Navíc s evropskými
dotacemi mohou počítat jen pět let, pak si na sebe budou muset vydělat samy nebo požádat o pomoc stát. „Je to
potenciálně velká, těžká koule na noze,“ varuje ekonom a člen NERV Daniel Münich.


